
 

 

Nuuk 30. april 2024 

 

I medfør af §37 stk. 1 i Forretningsorden for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut: 

 

Spørgsmål:  

1) Hvor mange tons hellefisk er der tildelt til forvaltningsområde 47 (Upernavik) i 2025 iht. 

fiskerilovens kommende ændring? 

2) Hvor mange tons hellefisk vil der blive tildelt til forvaltningsområdet Uummannaq i 2025?  

3) Hvor mange tons hellefisk vil der blive tildelt til forvaltningsområdet Diskobugten i 2025? 

4) Hvordan vil man forvalte kvoter af hellefisk, således de også kunne sælges?   

4a) Hvor mange tons er der iht. dem der vil med på IOK? 

5) Er det rigtigt som Naalakkersuisut udtrykte, at dem der ikke kommer med i IOK vil få tildelt 

kvoter til olympisk hellefiskefiskeri? 

6) Hvor mange fiskere vil komme med på tildeling af kvoter til olympisk hellefiskefiskeri og hvor 

mange tons drejer det sig om? 

7) Hvor mange tons er der til olympisk hellefiskefiskeri ved Upernavik og omegn? 

8) Hvor mange tons er der til olympisk hellefiskefiskeri ved Uummannaq og omegn? 

9) Hvor mange tons er der til olympisk hellefiskefiskeri i Diskobugten og omegn? 

10) Vil man tildele særskilte hellefiskekvoter til Qeqertarsuaq, Aasiaat, Kangaatsiaq, Qasigiannguit og 

deres bygder? 

11) Iht. tildeling af kvoter af hellefisk vil man ud fra de opfiskede hellefisk i 2023 og 2024 tildele 

kvoterne? 

12) Vil man begynde at følge biologernes anbefalinger iht. tildeling af hellefiske kvoter? 

13) Vil man følge fuldt ud på det anbefalede højeste niveau på 2,5% ejerskab eller vil man ikke? 

14) Hvad forventer Naalakkersuisut iht. hvor mange hellefiskefiskere vil stoppe iht. IOK, når det 

højeste niveau på 2,5% træder i kraft? 

15) Vil fiskerne der stopper og flytter til andet erhverv få tildelt erstatningspenge fra Naalakkersuisut 

når der laves ændring af loven? 

16) Når IOK bliver indført og fiskerne ikke opnå den samme opfiskede mængde længere og taber 

indtægter på den måde, hvor de f.eks. fortsætter med forsikringsbetalinger af både, vil man 

udbetale erstatning til dem, så de også kan betale forsikring? 

17) Når der tildeles licens til en fisker, hvor mange ca. kvoter vil man tildele af kvoter til hellefisk iflg. 

IOK? 

18) Hvor meget vil fiskerne betale til deres kvoter når der tildeles med grundlag af IOK, da det 

grønlandske befolkning ejer fiskeressourcerne?  

19) I lovforslaget § 27 står der, at man kan anmode om betaling af tildeling af kvoter af fisk, er det 

rigtigt? 

20) Hvordan vil man tildele licenser til de unge der gerne vil fiske hellefisk?  

20a) Vil man tildele kvoter eller skal de først købe kvoter før de må fiske? 



 

 

21) Hvad er grunden til at joller og både sættes sammen mht. tildeling af hellefiskekvoter, så alle 

kvoterne er samlet ved joller og både? 

 

(Medlem af Inatsisartut Hans Enoksen, Naleraq) 

 

 

Begrundelse: 

Iht. det fremlagte fiskerilovforslag vil de fiskerifamilier og arbejderfamilierne og andre blive ramt i 

forbindelse med ændringen af loven, hvor der bl.a. vil være nogen der mister arbejde. I lovforslagets 

bemærkning står der, at nogle af fiskerne skal på land.  

De fiskere der bliver ramt med mindre kvoter, bliver ramt økonomisk, de vil miste indtægter. Det samme 

med arbejderfamilierne der mister deres arbejde og må derfor flytte til andet sted, fordi de mister deres 

erhverv i deres hjemsted. De politiske ændringer vil blive en byrde for befolkningen. Det er vigtigt at vide 

hvordan Naalakkersuisut vil erstatte iht. dækning af tab af indtægter. Livsvilkårsproblemer med bolig, der 

er stor mangel på boliger i vores land. Forholdene bliver endnu værre og ramme hårdt på de omtalte folk.  

 

Mine spørgsmål bedes besvaret indenfor 10 arbejdsdage.  

 

 

 


